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REVISTA PRESEI 

 

 

 SINDICALIȘTII C.N.S.L.R. FRĂȚIA S-AU ÎNTÂLNIT CU 

REPREZENTANȚI AI MINISTERULUI ENERGIEI PENTRU A DISCUTA 

PROBLEMELE DE LA ELCEN 

 București. Delegația sindicală, alcătuită din domnul Prim-Vicepreședinte al 

C.N.S.L.R. - FRĂȚIA și Președinte al F.S.L.I. PETROL-ENERGIE, Florin Bercea, 

și din reprezentanți ai sindicatului DGPEET București, membri ai Confederației 

noastre, s-a întâlnit cu domnul George Sergiu Niculescu, secretar de stat în cadrul 

Ministerului Energiei pentru a discuta atât aspecte de maxim interes pentru 

salariații ELCEN reprezentați cât și perspectiva reorganizării sistemului de 

termoficare din București în perioada imediat următoare. 

Discuțiile, care au avut loc la Ministerul Energiei, au fost centrate pe situația 

angajaților ELCEN București, aflată în reorganizare judiciară, în contextul intenției 

de trecere din subordinea Ministerului Energiei în subordinea Primăriei Capitalei. 

Alte subiecte discutate au vizat clarificări cu privire la soluțiile Ministerului 

Energiei pentru ieșirea din insolvență a ELCEN și modul în care se pot accesa 

credite garantate de stat pentru realizarea de investiții în instalații de ardere cu 

emisii reduse de poluanți. Un alt subiect important este cel al imensei poveri a 

certificatelor de CO2 care și-au dublat în ultimii doi ani prețul și soluția 

Ministerului de compensare a acestora.  

Din nevoia de transparență și de informații clare, concludente și avizate pe acest 

subiect atât de important pentru salariații ELCEN, membrii C.N.S.L.R. - FRĂȚIA, 

prin reprezentanți ai F.S.L.I. PETROL-ENERGIE și ai Sindicatului Liber 

DGPEET, au stabilit o nouă rundă de discuții cu secretarul de stat în Ministerul 

Energiei, domnul George Sergiu Niculescu, care va avea loc în luna mai. 

(Sursa:  fslipetrolenergie.org) 
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 BUBUIE CIRCUL Cartel Alfa acuză că Guvernul Cîțu conduce prin 

AMENINȚARE: Consiliul Economic și Fiscal, pus sub presiune de MAI 

Sindicaliştii de la Confederaţia Naţională Sindicală Cartel Alfa reclamă 

”guvernarea prin ameninţare”, susţinând că Guvernul a trimis Consiliului 

Economic şi Social spre avizare, în regim de urgenţă, un proiect iniţiat de MAI, 

dând ca termen doar o zi pentru aviz, în condiţiile în care termenu legal este de 10 

zile. ”Avizele nu se pot acorda fără a lectura măcar proiectul, aşa cum pretinde 

premierul”, transmit sindicaliştii. 

”Consiliul Economic şi Social a primit ieri spre avizare în regim de urgenţă un 

proiect iniţiat de MAI. Cum documentul a ajuns cu prea puţin timp înainte de 

şedinţa de plen pentru a fi avizat în condiţii de legalitate (cu trecerea prin comisiile 

de specialitate), avizul a fost programat pentru a doua zi. Termenul legal de avizare 

a proiectelor de acte normative este de 10 zile. Cu toate acestea, aşa cum explică 

preşedintele CES în comunicatul alăturat, instituţia şi-a organizat activitatea astfel 

încât, având în vedere contextul, să faciliteze adoptarea unor avize în regim de 

urgenţă. Ca membri ai CES, suntem de părere că, fie şi în regim de urgenţă, avizele 

nu se pot acorda fără a lectura măcar proiectul, aşa cum pretinde premierul, 

catalogând ca «obstrucţionare» această condiţie de bun simţ. Solicităm ca Primul 

ministru să renunţe la acest mod de comportament, care arată îndepărtarea 

guvernării din România de modelul European, bazat pe dialog social şi dialog 

civic”, transmite Cartel Alfa, joi, într-un comunicat de presă. 

În acest context, sindicaliştii reclamă că actualului Executiv ”îi lipseşte ABC-ul 

democraţiei şi capacitatea de a înţelege ce înseamnă dialogul social şi rolul 

partenerilor sociali” şi consideră că ”ameninţarea, atacul şi diversiunea înlocuiesc 

dialogul, ori de câte ori opinia exprimată este diferită de cea pe care o exprimă si 

doreşte s-o audă premierul”. 

Liderii de sindicat îl compară pe primul ministru Florin Cîţu cu ”vechii Secretari 

Generali ai PCR”, ei considerând că acesta seamănă ”cu un mic dictator pentru 

care deciziile proprii, independent de prevederile cadrului legal, trebuie să fie citate 

ca din biblie şi respectate necondiţionat”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Asociațiile de elevi protestează: i-au trimis un colet surpriză lui Klaus 

Iohannis 

Mai multe asociaţii de elevi din ţară protestează, vineri, faţă de situaţia actuală a 

educaţiei din România şi solicită guvernanţilor începerea noului an şcolar la 1 

septembrie şi garantarea unui număr minim de zile de şcoală. 

“Având în vedere situaţia actuală a educaţiei din România, asociaţiile 

reprezentative ale elevilor revendică: garantarea unui număr minim de zile de 

şcoală; începerea anului şcolar 2021-2022 pe 1 septembrie”, a anunţat Asociaţia 

Elevilor din Constanţa (AEC). 

AEC a precizat că vineri, de la ora 10.00, reprezentanţii asociaţiei vor depune la un 

oficiu poştal din Constanţa un colet care va ajunge la Administraţia Prezidenţială. 

Acţiuni similare vor desfăşura şi asociaţiile elevilor din Maramureş, Bacău, Mureş, 

Vâlcea, care vor depune acelaşi colet, către acelaşi destinatar. 

Conţinutul coletului nu a fost dezvăluit de asociaţiile de elevi, acest lucru urmând 

să fie făcut vineri. 

De asemenea, Asociaţia Elevilor din Bucureşti şi Ilfov se va afla, vineri dimineaţă, 

în faţa Administraţiei Prezidenţiale pentru a depune pachetul. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 S. Cîmpeanu, la TVR: În 4 mai, se va reveni la școală după scenariile 

cunoscute. Examenele naționale, cu prezență fizică. Concursurile pentru 

directorii de școli, în iulie 

Concursurile pentru directorii de școli vor fi organizate cel mai probabil în prima 

săptămână din luna iulie, când ar urma să aibă loc un examen scris cu subiecte 

unice, a anunțat, la TVR1, ministrul Educației Sorin Cîmpeanu, care a precizat că 

aceasta este o variantă care se ia în calcul. Ministrul a mai vorbit despre revenirea 

elevilor în bănci din 4 mai, despre testarea acestora și despre motivele care au dus 

la decizia prelungirii vacanței de primăvară. 
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Revenirea elevilor cu prezență fizică la școală cu condiția confirmării unui trend 

epidemiologic descendent a fost tema principală a întâlnirii de la Cotroceni. 

Această condiție este esențială, a subliniat ministrul Cîmpeanu. 

Condiții favorizante sunt modul în care va avansa campania de vaccinare a 

personalului din învățământ. Ministerul Educației a demaract campania „Vaccinare 

și testare pentru învățare”. Au fost demarate deja acțiuni în mai multe județe din 

țară. 

O altă condiție a revenirii la școală, a spus ministrul, este testarea. Condiția 

determinantă fiind factorul epidemiologic. 

„Dorim să se utilizeze toate testele care pot fi relevante. Invazive sau noninvazive. 

Să fie testați toți elevii care prezintă simptome și toți contacții direcți ai acestora. 

Acesta este grupul țintă pentru testare. Pentru asta este nevoie de mai multe tipuri 

de teste, pentru că în multe școli din România personalul medical lipsește (...) În 

aceste condiții, școala se va putea redeschide în luna mai, în a doua jumătate a 

lunii mai, depinde de trendul epidemiologic.” a spus Cîmpeanu. 

Spre finalul lunii aprilie, va avea loc o nouă analiză, pentru analizarea datelor noi 

legate de evoluția trendului epidemiologic. 

În 4 mai, pentru toți elevii, cu excepția celor din clasele terminale, se va reveni la 

școală după scenariile cunoscute, a subliniat ministrul. 

Despre decizia prelungirii vacanței de primăvară, ministrul a spus că a fost luată în 

condițiile în care rata de infectare este crescută în luna aprilie „Am fi putut să 

facem o punte din predarea online, însă dezavantajele ar fi fost două. N-am mai fi 

avut ocazia săptămânii 18-25 iunie cu prezență fizică, în condițiile în care 

pierderile sunt foarte mari la predarea online. Dacă s-ar fi predat online, diferențele 

care au accentuat foarte mult inechitatea s-ar fi aprofundat și mai mult”. 

Orele remediale sunt posibile cu prezență fizică în școli, a precizat ministrul. 

La nivel preșcolar s-a decis ca grădinițele care primesc avizul DSP să poată 

continua activitatea, inclusiv pe perioada vacanței. Este vorba de peste 1.100 de 

grădinițe care au obținut acest aviz. 
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Despre testarea elevilor, ministrul a declarat că sunt disponibile testele rapide. 

Pentru testele noninvazive există o solicitare a premierului, o promisiune de 

implicare pentru a identifica soluții, și este o solicitare de introducere a acestor 

teste în metodologia INSP. 

Despre concursurile pentru directorii de școli, ministrul a anunțat că vor fi 

organizate cel mai probabil în prima săptămână din luna iulie, când ar urma să aibă 

loc un examen scris cu subiecte unice. Sorin Cîmpeanu a precizat că aceasta este o 

variantă care se ia în calcul. 

Etapa a doua va fi organizată la finalul lunii iulie, iar la această probă vor participa 

cei care au luat cel puțin nota 7 la prima probă, a precizat el. 

„Aceste concursuri trebuie să aibă loc de preferință înainte de expirarea 

mandatelor lor, adică în luna august, Nu este deloc simplu pentru că avem 

examene naționale. Una dintre variantele pe care le luăm în calcul este 

organizarea unui examen scris cu subiecte unice în prima săptămână din luna 

iulie”, a afirmat Cîmpeanu. 

„Dacă nu vom putea organiza acest concurs din considerente epidemiologice, 

oricum trebuie organizat imediat după începerea școlii, în septembrie”, a mai spus 

el. 

Examenele naționale vor fi susținute la datele cunoscute, a spus ministrul, cu 

prezență fizică. Sunt demarate discuții la nivelul CNSU și pentru situația în care 

unele localități ar putea fi în carantină. 

Vaccinarea cadrelor didactice a mers foarte bine atâta timp cât au funcționat 

centrele dedicate personalului din Educație, apoi ritmul a scăzut, a precizat 

ministrul Cîmpeanu. Rolul campaniei „Vaccinare și testare pentru 

învățare” derulată în fiecare județ este de conștientizare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Hotărârea de Guvern privind prelungirea stării de alertă: Va fi permisă 

deplasarea în noaptea de Paște până la ora 5.00 dimineața / Pe litoral va fi 

limitat gradul de ocupare la 70% 

Toate localităţile vor putea să permită circulaţia persoanelor în afara 

locuinţei/gospodăriei, în perioada 1 mai-2 mai 2021, adică în noaptea de Paște, în 

intervalul orar 20,00-5,00 pentru deplasarea şi participarea la slujbele religioase, se 

arată în Hotărârea de Guvern privind prelungirea stării de alertă cu încă 30 de zile, 

începând cu data de 13 aprilie 2021. Mai mult, în zilele de 23 aprilie și 30 aprilie 

2021, în toate localitățile, operatorii economici care desfăşoară activităţi de 

comerţ/prestări de servicii îşi pot organiza şi desfăşura activitatea în intervalul orar 

5,00-20,00. 

 Vezi aici Hotărârea de Guvern. 

În aceste zile, în intervalul orar 20,00-5,00, operatorii economici pot activa doar în 

relaţia cu operatorii economici cu activitate de livrare la domiciliu. 

 

Un alt element de noutate constă în limitarea gradului de ocupare a structurilor de 

primire turistice cu funcţiuni de cazare turistică la cel mult 70% din capacitatea 

maximă a acestora, în următoarele localităţi: 

 

a) Zona Mamaia Nord, județul Constanța 

b) Năvodari, județul Constanța 

c) Mamaia și Mamaia-Sat, județul Constanța 

d) Constanța, județul Constanța 

e) Agigea, județul Constanța 

f) Eforie Nord, județul Constanța 

g) Eforie Sud, județul Constanța 

h) Techirghiol, județul Constanța 

i) Tuzla, județul Constanța 

j) Costinești, județul Constanța 

k) Neptun-Olimp, județul Constanța 

l) Jupiter, județul Constanța 

m) Cap Aurora, județul Constanța 

n) Venus, județul Constanța 

https://sgg.gov.ro/1/proiectele-de-acte-normative-care-ar-putea-fi-incluse-in-sedinta-guvernului-romaniei-din-08-04-2021/?fbclid=IwAR2aiWoj4_vYMno-CcBLvCLlQQAoE252VmHUmD-8E9Bf6cZbK3thn3uq320
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o) Saturn, județul Constanța 

p) Mangalia, județul Constanța 

q) 2 Mai, județul Constanța 

r) Vama Veche, județul Constanța. 

 

Hotărârea de Guvern mai prevede ca în toate localităţile să se permită circulaţia 

enoriașilor musulmani în afara locuinţei/gospodăriei, în perioada 8 mai-9 mai 

2021, în intervalul orar 20,00-5,00 pentru deplasarea şi participarea la sărbătoarea 

religioasă specifică lunii Ramazan. 

În rest, se păstrează măsurile de până acum. 

Astfel, se păstrează măsurile potrivit cărora: 

1. - în toate localităţile, unde incidenţa cumulată la 14 zile este mai mare de 4 şi 

mai mică sau egală cu 7,5/1.000 de locuitori, se interzice circulaţia persoanelor în 

afara locuinţei/gospodăriei în zilele de vineri, sâmbătă şi duminică în intervalul 

orar 20,00-5,00, cu următoarele excepţii: 

a) deplasarea în interes profesional, inclusiv între locuinţă/gospodărie şi 

locul/locurile de desfăşurare a activităţii profesionale şi înapoi; 

b) deplasarea pentru asistenţă medicală care nu poate fi amânată şi nici realizată de 

la distanţă, precum şi pentru achiziţionarea de medicamente; 

c) deplasări în afara localităţilor ale persoanelor care sunt în tranzit sau efectuează 

călătorii al căror interval orar se suprapune cu perioada interdicţiei, cum ar fi cele 

efectuate cu avionul, trenul, autocare sau alte mijloace de transport de persoane, şi 

care poate fi dovedit prin bilet sau orice altă modalitate de achitare a călătoriei; 

d) deplasarea din motive justificate, precum îngrijirea/însoţirea copilului, asistenţa 

persoanelor vârstnice, bolnave sau cu dizabilităţi ori decesul unui membru de 

familie; 

 

2. - în toate localităţile, unde incidenţa cumulată la 14 zile depăşeşte 7,5/1.000 de 

locuitori, se interzice circulaţia persoanelor în afara locuinţei/gospodăriei în 

intervalul orar 20,00-5,00, cu următoarele excepţii: 

a) deplasarea în interes profesional, inclusiv între locuinţă/gospodărie şi 

locul/locurile de desfăşurare a activităţii profesionale şi înapoi; 
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b) deplasarea pentru asistenţă medicală care nu poate fi amânată şi nici realizată de 

la distanţă, precum şi pentru achiziţionarea de medicamente; 

c) deplasări în afara localităţilor ale persoanelor care sunt în tranzit sau efectuează 

călătorii al căror interval orar se suprapune cu perioada interdicţiei, cum ar fi cele 

efectuate cu avionul, trenul, autocare sau alte mijloace de transport de persoane, şi 

care poate fi dovedit prin bilet sau orice altă modalitate de achitare a călătoriei; 

d) deplasarea din motive justificate, precum îngrijirea/însoţirea copilului, asistenţa 

persoanelor vârstnice, bolnave sau cu dizabilităţi ori decesul unui membru de 

familie. 

 

Măsurile instituite în localitățile prevăzute la pct. 1 nu se aplică dacă incidența 

cumulată la 14 zile este mai mică sau egală cu 3,5/1.000 de locuitori, iar cele 

instituite în localitățile prevăzute la pct. 2 nu se aplică dacă incidența cumulată la 

14 zile este mai mică sau egală cu 7/1.000 de locuitori. 

 

De asemenea, în condiţiile art. 5 alin. (3) lit. f) din Legea nr. 55/2020, cu 

modificările şi completările ulterioare, rămâne instituită obligaţia pentru operatorii 

economici care desfăşoară activităţi de comerţ/prestări de servicii în spaţii închise 

şi/sau deschise, publice şi/sau private, să îşi organizeze şi desfăşoare activitatea în 

zilele de vineri, sâmbătă și duminică în intervalul orar 5,00 - 18,00, în toate 

localitățile unde incidența cumulată la 14 zile este mai mare de 4 și mai mică sau 

egală cu 7,5/1.000 de locuitori. 

 

Mai mult, tot în condiţiile art. 5 alin. (3) lit. f) din Legea nr. 55/2020, cu 

modificările şicompletările ulterioare, se păstrează obligaţia pentru operatorii 

economici care desfăşoară activităţi de comerţ/prestări de servicii în spaţii închise 

şi/sau deschise, publice şi/sau private, să îşi organizeze şi desfăşoare activitatea în 

intervalul orar 5,00 - 18,00, în toate localităţile unde incidența cumulată la 14 zile 

depășește 7,5/1.000 de locuitori. 

 

Aceste măsuri nu se aplică operatorilor economici, dacă incidența cumulată la 14 

zile este mai mică sau egală cu 3,5/1.000 de locuitori, respectiv, dacă incidența 

cumulată la 14 zile este mai mică sau egală cu 7/1.000 de locuitori. 
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Valabilă rămâne și excepția, astfel încât, în intervalul orar 18,00 - 5,00, operatorii 

economici să poată activa doar în relaţia cu operatorii economici cu activitate de 

livrare la domiciliu. 

Se suspendă activitatea operatorilor economici desfăşurată în spaţii închise în 

domeniul sălilor de sport și/sau fitness, în toate localităţile unde incidența cumulată 

la 14 zile este mai mare de 4/1.000 de locuitori. Această măsură nu se aplică în 

localitățile unde incidenţa cumulată a cazurilor în ultimele 14 zile este mai mică 

sau egală cu 3,5/1.000 de locuitori. 

 Consultă aici Hotărârea CNSU prin care se propune prelungirea stării de 

alertă și ANEXA 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Florin Cîțu a anunțat că va fi menținut sistemul fiscal actual, iar taxele și 

impozitele nu vor crește 

Premierul Florin Cîţu a anunțat că va fi menținut sistemul fiscal actual, iar taxele și 

impozitele nu vor crește, în scopul sprijinirii economiei în această perioadă.  

„ Pentru însănătoșirea economiei românești este nevoie să susținem investițiile 

publice și private, inclusiv prin continuarea măsurile începute în cursul anului 

2020 prin care am salvat locuri de muncă, să restructurăm companiile de stat și să 

digitalizăm sectorul public. Vom menține regimul fiscal și categoric nu vom crește 

taxe sau impozite. Sunt obiective asumate de Guvern și așteptate de mediul de 

afaceri”, este declarația premierului postată pe pagina de Facebook a Guvernului, 

după întâlnirea pe care a avut-o azi cu cu reprezentanții Consiliului Investitorilor 

Străini. 

În cadrul acestei întâlnirii, premierul transmis un apel comunității oamenilor de 

afaceri pentru susținerea campaniei de vaccinare împotriva COVID-19. „Fie că 

vorbim despre investitori cu capital românesc sau străin, mediul privat este 

partener de încredere în acest efort comun de a depăși cu bine pandemia, prin 

imunizarea populației și respectarea măsurilor de protecție sanitară.  

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-04-8-24721472-0-hotarare-cnsu-8-aprilie.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-04-8-24721473-0-anexa-hotarare-cnsu-8-aprilie.pdf
https://www.facebook.com/304735519648377/posts/3712192262236002/?d=n
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Stabilizarea situației epidemiologice și creșterea capacității de vaccinare în lunile 

aprilie și mai sunt premise clare și sigure că treptat putem să învingem acest 

virus”, a mai spus premierul. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Produsul Intern Brut estimat pentru anul 2020 a fost de 1.055,54 miliarde 

lei, in scadere cu 3,9% 

Produsul intern brut estimat pentru anul 2020 a fost de 1.055,54 milioane de lei 

preturi curente, in scadere, in termeni reali, cu 3,9% fata de anul 2019, arata datele 

provizorii publicate joi de Institutul National de Statistica (INS). 

 

"Produsul intern brut estimat pentru anul 2020 a fost de 1.055.548,8 milioane lei 

preturi curente, in scadere - in termeni reali - cu 3,9% fata de anul 2019. Produsul 

intern brut estimat pentru trimestrul al-IV-lea din 2020 a fost de 327.352 milioane 

lei preturi curente, in scadere - in termeni reali - cu 1,4% fata de trimestrul al- IV-

lea din 2019", se mai arata in comunicatul INS. 

 

In ceea ce priveste datele ajustate sezonier, Produsul Intern Brut este estimat pentru 

trimestrul al-IV-lea din 2020 la 279.461,8 milioane lei preturi curente, in crestere 

cu 4,8% fata de trimestrul al III- lea din 2020 si in scadere cu 1,8% fata de 

trimestrul al -IV-lea din 2019. 

 

"In anul 2020, dinamica PIB si cea a valorii adaugate brute nu s-au modificat in 

varianta provizorie (2) comparativ cu varianta provizorie (1). Volumul valorii 

adaugate brute a inregistrat modificari mai importante in: -comert cu amanuntul si 

ridicata; repararea autovehiculelor si motocicletelor; transport si depozitare; 

hoteluri si restaurante (-0,5 puncte procentuale), de la 95,3% la 94,8%; - 

Constructii (+0,3 puncte procentuale), de la 109.7% la 110%; - Industrie (+0,2 

puncte procentuale), de la 90,7% la 90,9%; Volumul impozitelor nete pe produs nu 

a inregistrat modificari in varianta provizorie (2) comparativ cu varianta provizorie 

(1)", potrivit INS. 

 

 

https://ziare.com/economie/pib/
https://ziare.com/economie/comert/
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Din punctul de vedere al utilizarii PIB, modificari mai mari ale contributiei la 

cresterea PIB in anul 2020, intre cele doua estimari, au inregistrat: formarea bruta 

de capital fix, de la +1,3% la +1,5%, ca urmare a majorarii volumului sau de la 

105,6% la 106,8%; exportul net (cu impact negativ asupra utilizarii Produsului 

Intern Brut), de la -1,4% la -1,6%, ca urmare a majorarii volumului sau de la 

133,2% la 139,7%. 

 

"Estimarile "semnal" precum si cele provizorii ale Produsului intern brut 

trimestrial sunt afectate de dificultatile create de criza pandemica si de instituirea 

starii de urgenta si a starii de alerta. Aceste dificultati au fost legate de colectarea 

datelor de baza care reprezinta intrari pentru conturile nationale si s-au concretizat 

printr-o crestere a ratei de non-raspuns. 

 

Pentru completarea informatiilor au fost utilizate surse alternative pentru a 

diminua, cat mai mult posibil, efectele acestor cauze asupra calitatii indicatorilor 

produsi. Conform practicii curente, datele publicate astazi vor face obiectul unor 

revizuiri, conform calendarului comunicatelor de presa si a politicii de revizuire a 

conturilor nationale publicate pe site-ul INS, pe masura ce noi surse de date devin 

disponibile. In conditiile actuale, revizuirile ar putea fi mai mari decat de obicei", 

se mai arata in comunicatul INS. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministerul Justiţiei a lansat Strategia Naţională privind recuperarea 

creanţelor provenite din infracţiuni 

Ministerul Justiţiei a lansat joi Strategia Naţională privind recuperarea creanţelor 

provenite din infracţiuni, care are ca obiectiv creşterea eficienţei Agenţiei 

Naţionale de Administrare a Bunurilor Indisponibilizate (ANABI) în recuperarea şi 

valorificarea bunurilor rezultate din săvârşirea faptelor penale. 

 

Ministrul Justiţiei, Stelian Ion, a recunoscut în cadrul unei conferinţe de presă că 

situaţia recuperării prejudiciilor nu este una "extraordinară" în acest moment. 

 

https://lofra.pl/
https://ziare.com/economie/criza/
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"Este o promisiune pe care am făcut-o în urmă cu câteva luni. Ca Guvern, am spus 

de la început că pentru noi o parte importantă a justiţiei se referă la recuperarea 

prejudiciilor şi valorificarea bunurilor rezultate din infracţiuni. Este nevoie de 

această Strategie, pentru că trebuie să ştim unde ne găsim şi unde vrem să 

ajungem. Trebuie să recunoaştem că situaţia nu este extraordinară în privinţa 

recuperării prejudiciilor şi avem foarte multe de făcut în acest sens. Suntem în 

situaţia în care avem bunuri mobile indisponibilizate, pe care nu avem unde să le 

depozităm. În această strategie se vine cu măsuri legate de investiţii. Avem 

investiţii şi de la bugetul de stat, avem şi solicitări în cadrul PNRR, vor fi accesate 

şi fonduri nerambursabile. O altă chestiune din strategie se referă la modificări 

legislative cu care vom veni în Parlament în toamna acestui an", a spus Stelian Ion. 

 

Secretarul de stat în Ministerul Justiţiei Mihai Paşca a subliniat faptul că ANABI 

este punctul central al acestei Strategii, instituţie care trebuie să fie implicată încă 

din fazele incipiente ale investigaţiilor penale. 

 

"Vorbim de valorificarea anticipată a unor bunuri indisponibilizate, care au un grad 

de perisabilitate sau a căror valoare scade în timp. Vorbim de implicarea ANABI 

în fazele incipiente ale investigaţiilor, pentru că, în cadrul echipelor comune de 

anchetă, ANABI poate să îşi aducă aportul pentru a scădea timpul şi şansele 

persoanelor cercetate să îşi ascundă şi pune la adăpost bunurile care provin din 

infracţiuni. Este important ca ANABI să aibă acces imediat la informaţii, pentru a 

putea fi luate măsuri asiguratorii. Vorbim despre o abordare integrată, cu echipe 

formate din specialişti din mai multe instituţii cu atribuţii de identificare, 

indisponibilizare, preluare, expertizare, administrare şi, în final, valorificare. 

Activitatea ANABI trebuie să fie eficientă. Nu ne interesează să se implice în 

situaţii de administrare a unor bunuri ale căror costuri pot fi mai mari decât ceea ce 

se recuperează în final. Aceasta va fi una din cheile acestei Strategii - 

eficientizare", a explicat Mihai Paşca. 

 

La rândul său, directorul general al ANABI, Cornel Virgiliu Călinescu, a declarat 

că este nevoie să fie făcute investiţii în Justiţie, care nu a beneficiat în ultimii 30 de 

ani de o infrastructură adecvată pentru a fi eficientă în recuperarea prejudiciilor.  

(Sursa: Agerpres) 
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 O nouă șansă pentru firmele în dificultate. Proiect de lege pregătit de 

Ministerul Justiției 

Veşti bune pentru antreprenorii ale căror afaceri sunt afectate de criza sanitară. 

Ministerul Justiţiei a pregătit reguli noi astfel încât firmele să evite intrarea în 

insolvenţă şi falimentul. Noile proceduri pun accentul mai ales pe negociere şi pot 

fi o soluţie pentru păstarea locurilor de muncă şi continuarea activităţii, spun 

specialiştii. 

Radu Octavian este antreprenor și conduce un grup de firme cu o cifră de afaceri 

de peste 60 de milioane de euro pe an. 

În 2010, în timpul crizei economice, patru dintre companiile sale nu puteau să mai 

plătească datoriile și au intrat în insolvență, primul pas spre faliment. Doar două 

firme au scăpat de lichidare și funcționează în prezent. 

Spune că legea nu l-a ajutat să evite intrarea în insolvență și să-i salveze afacerile. 

Ministerul Justiției a pregătit reguli noi astfel încât companiile să poată preveni 

intrarea în insolvență. 

În lege va fi definită starea de dificultate și va fi introdusă procedura acordului de 

restructurare. 

Firmele vor putea să realizeze un plan de restructurare care va fi propus 

creditorilor. Negocierile vor fi mediate de un practician în insolvență și vor fi 

confidențiale. Astfel, problema nu va mai fi tranșată în instanță și va putea fi evitat 

falimentul. 

Noile reguli mai ajută firmele în dificultate, care vor avea un plan de restructurare, 

să poată evita executarea silită pentru 4 luni. Perioada va putea fi prelungită până la 

12 luni, în anumite condiții. Va fi modificată astfel procedura concordatului 

preventiv, care există deja în legislație. 

Specialiștii spun că măsurile sunt necesare mai ales acum, când multe firme sunt 

afectate de criza sanitară. 
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Proiectul de lege transpune în legislație prevederile unei directive europene care 

trebuie aplicată până pe 17 iulie. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Comisiile pentru Cultură din Parlament au respins rapoartele de activitate 

ale TVR și ale Radioului public pe 2017, 2018 și 2019 

Comisiile de Cultură ale Parlamentului au respins, cu majoritate de voturi, 

rapoartele de activitate ale Radioului şi Televiziunii Publice. Decizia finală îi 

aparţine plenului reunit, care ar putea demite săptămâna viitoare conducerile celor 

două instituţii. Liderii coaliţiei de guvernare au de gând să modifice structura de 

conducere a Radioului şi Televiziunii Publice. 

Președinții - directori generali ai Televiziunii și Radioului publice au prezentat câte 

3 rapoarte de activitate din perioada 2017-2019. 

Doina Gradea, preşedinte-director general al SRTV: "Televiziunea Română, pentru 

prima dată în istoria ei, a terminat anii, financiar, cu profit. (...) Respingerea 

acestor rapoarte de activitate, cum am văzut la precedentele rapoarte, este o 

palmă dată profesioniștilor din Televiziunea Română". 

Georgică Severin, preşedinte-director general al SRR: "La fel ca și în toți ceilalți 

ani, Radio România, în ansamblul său, și-a menținut poziția de lider al pieței radio 

din România". 

Parlamentarii puterii au contestat managementul celor două instituții publice. 

Acuzațiile au curs de o parte și de alta. 

Iulian Bulai, deputat USR, preşedintele Comisiei pentru cultură, arte, mijloace de 

informare în masă: "Dvs. ați condus Radioul Public după ce ați eliberat acest scaun 

în care ați făcut politicile publice ale unui partid. Vi se pare independent, 

imparțial? Nu, domnule președinte, nu este". 

Georgică Severin, preşedinte-director general al SRR: "Cred că lecțiile de 

moralitate țin de caracterul, educația și ce ne propunem fiecare. Dacă cineva este 

independent, poate să dețină orice funcție". 
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Gigel Știrbu, deputat PNL: "Aştept acest moment de 3 ani de zile. (...) Acea 

instituție este căpușată de anumite clanuri de zeci de ani. Și acele clanuri, în 

momentul ăsta, doamna Gradea, sunt în spatele dumneavoastră". 

Doina Gradea, preşedinte-director general al SRTV: "Este o acuzație foarte grea, 

pentru care trebuie să aveți dovezi. Și pentru care înțeleg să vă acționez în 

instanță. (...) Nu am culoare politică. Sunt un om cu un background și niciodată, 

nimeni nu îmi va șterge ceea ce am făcut". 

Reprezentanții opoziției acuză un vot politic. 

Ioan Vulpescu, deputat PSD: "Evident că discuția despre rapoartele pe 2017, 

2018, 2019 e un pretext. (...) Ne vom trezi peste un an sau doi, vom vedea cine își 

va asuma raportul pe 2020. Dacă noi, în urma acestei decizii - vom vedea cine va 

veni. Sau o să stea și ăla în sertar un an, doi, trei, cum în mod greșit au stat 

rapoartele 2017, 2018, 2019". 

Votul final pentru cele două rapoarte va fi dat de plenul reunit săptămâna viitoare. 

În cazul în care cei doi șefi vor fi demiși, vor fi înlocuiți de conduceri interimare. 

Liderii coaliției au hotărât să separe cele două funcții, urmând să existe câte un 

președinte și câte un director general atât la Radio, cât și la Televiziune. Împărțirea 

acestor funcții urmează să fie decisă în interiorul coaliției. 

________________________________________ 

Rapoartele de activitate ale Radioului și Televiziunii Publice trecuseră deja prin 

Comisiile de Buget-finanțe, care au dat aviz negativ. 

Comisiile parlamentare pentru Cultură au respins rapoartele de activitate ale 

Televiziunii Publice pe anii 2017, 2018 şi 2019 cu 13 voturi "pentru" respingerea 

rapoartelor şi 7 "împotrivă". 

Senatorul PSD Lucian Romaşcanu a afirmat, la începutul dezbaterilor, că, odată cu 

aceste rapoarte, ar trebui să fie discutat şi cel pe 2020, care a fost depus. 

 

"Dezbaterile sunt pe rapoartele pe 3 ani. Există şi raportul pe 2020. În mod normal, 

aceste rapoarte trebuie dezbătute împreună, altfel vom fi în situaţie imposibilă.  
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În ceea ce priveşte rapoartele din anii anteriori, dacă picaţi toate rapoartele, va fi o 

situaţie legală ambiguă. Dacă un raport pe un an anterior va fi picat se poate găsi o 

cale de atac pe actele adoptate anterior de Consiliul de Administraţie", a subliniat 

Romaşcanu, citat de Agerpres. 

Preşedintele Comisiei pentru Cultură a Camerei Deputaţilor, Iulian Bulai, a 

precizat că Birourile permanente reunite nu au sesizat cele două comisii cu privire 

la raportul pe 2020. 

 

Preşedintele-director general al SRTv, Doina Gradea, a menţionat că anul 2017 nu 

a fost cuprins în mandatul său, ea fiind la conducerea televiziunii de la sfârşitul 

acelui an. 

"Anul 2017 a fost o bornă pentru Televiziunea Română, care a fost prinsă în datorii 

acumulate în mandatele precedente, acumulate de-a lungul a 10 ani. Guvernul a 

alocat atunci sumele necesare pentru a stinge datoriile istorice. Deci, anul 2017 a 

fost unul istoric, pentru că au fost plătite datoriile de 150 milioane euro, aceste 

jafuri făcute. Din punct de vedere editorial, au fost reluate producţiile", a afirmat 

Gradea. 

 

Potrivit ei, în 2018, SRTv a putut să-şi arate profesionalismul. "Anul 2018 a fost 

anul Centenarului şi TVR şi-a demonstrat din nou profesionalismul. Au fost foarte 

multe evenimente. Am agreat şi organizarea Festivalului Cerbul de Aur. (...) Am 

agreat în Consiliul de administraţie un plan de investiţii pentru trecerea la HD, 

pentru o nouă imagine a Televiziunii Publice şi o nouă linie editorială, ca să fie 

mai vizibilă în peisajul media", a adăugat Doina Gradea. 

 

Întrebată de deputatul AUR George Simion dacă a avut presiuni editoriale după 

alegerile din 6 decembrie 2020, Gradea a răspuns: "Nu a fost nicio presiune 

oficială, ci am avut discuţii cu colegi şi parteneri că suntem foarte critici. Este 

pentru prima dată când Televiziunea Publică critică şi Puterea şi Opoziţia şi acum 

şi anul trecut". 

După respingerea rapoartelor de activitate, Preşedintele-director general al SRTv a 

afirmat că acest vot este "o palmă" dată profesioniştilor din Televiziunea Română. 

 

https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2021/04/08/parlament-comisiile-pentru-cultura-au-respins-rapoartele-de-activitate-ale-televiziunii-publice-pe-2017-2018-si-2019--693083
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"În toţi cei trei ani, Televiziunea Română a terminat cu profit din veniturile proprii, 

nu din alocaţii. Respingerea rapoartelor este o palmă dată profesioniştilor din 

Televiziunea Română. Rezultate rămân, vorbele se pierd. Această discuţie este un 

simulacru, pentru că v-aţi antepronunţat în discuţii publice. În anul 2019, nu este 

nimic ce puteţi reproşa Televiziunii Publice. Este o palmă dată profesioniştilor", a 

subliniat Gradea. 

 

Deputatul PNL Gigel Ştirbu a criticat-o pe Doina Gradea, susţinând că mandatele 

acesteia au fost "un dezastru", iar în spatele ei s-ar afla "clanuri". 

 

"Continuarea mandatului dumneavoastră la Televiziunea Publică, plătită cu foarte 

mulţi bani din bugetul statului, este un dezastru. Dumneavoastră nu aţi înţeles că 

sunteţi angajată la stat, nu aţi înţeles cum să vă trataţi colegii. Scandalul cu 

jurnalista pe care aţi numit-o cap de porc, cu Dragoş Pătraru, (...), jignirile aduse 

aduse jurnalistei care o agasa pe doamna Firea cu întrebările, laudatio care se ridica 

lui Dragnea la 'Viaţa Satului'. (...) Nu aţi înţeles că sunteţi plătiţi din banul public şi 

nu sunteţi ca celelalte televiziuni care se luptă. Aţi stat la umbra acestei siguranţe, 

că bugetul a fost asigurat", a spus Ştirbu. 

 

Doina Gradea a replicat că deputatul PNL trebuie să aibă dovezi pentru cele 

afirmate şi îl va acţiona în judecată. "Trebuie să aveţi dovezi că am în spate clanuri 

care mă susţin şi vă acţionez în judecată. Nu am culoare politică şi sunt un om cu 

background şi nimeni nu poate şterge ceea ce am făcut", a adăugat ea. 

 

Deputat USR PLUS Iulian Bulai a întrebat-o pe Gradea de ce se difuzează la 

Televiziunea Publică, în plină zi, seriale asiatice. 

 

"Cu 2.200 de angajaţi, cum reuşiţi performanţa ca, în plină zi, când la toate 

celelalte televiziuni sunt date emisiuni cu conţinut relevant, la Televiziunea 

naţională se difuzează telenovele asiatice", a spus Bulai. 

 

"Este un serial istoric coreean şi face rating foarte mare. Să vedeţi audienţa", a 

explicat Doina Gradea. 
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"Va fi foarte greu ca cei care vin după mine să ţină linia televiziunii. (...) Sper să 

numiţi un management adecvat", a completat ea. 

 

Rapoartele urmează să fie supuse dezbaterii plenului reunit al Parlamentului, iar 

dacă vor fi respinse, va fi numit un interimar la conducerea Televiziunii Publice, a 

precizat Iulian Bulai. 

Comisiile parlamentare pentru Cultură au respins astăzi și rapoartele de activitate 

ale Radioului public pe anii 2017, 2018 şi 2019. S-au înregistrat 13 voturi "pentru" 

respingere şi 7 voturi "împotrivă". 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 FAIR-MediaSind protestează împotriva intenției Primăriei Arad de a 

concedia artiștii din Filarmonica de Stat 

 Federația FAIR-MediaSind, organizația națională reprezentativă pentru sectorul 

Cultură și Mass-Media se solidarizează cu revendicările Sindicatului Artiştilor 

Interpreţi din Filarmonica Arad care protestează împotriva intenției primarului 

Municipiului Arad, Călin Bibarț, de a concedia angajați ai acestei prestigioase 

instituții de cultură. 

Federația FAIR-MediaSind va sesiza organizațiile naționale internaționale la care 

este afiliată cu drepturi depline - Confederația CNSLR-Frăția, Federația 

Internațională a Muzicienilor, Federația Internațională a Actorilor și UNI 

GLOBAL UNION despre abuzurile asupra membrilor organizației din 

Filarmonica de Stat Arad.  

 Vă prezentăm în continuare Protestul membrului nostru afiliat, Sindicatul 

Artiștilor Interpreți din Filarmonica Arad. 

 (Sursa: Departament Comunicare Federația FAIR-MediaSind) 

Cursul valutar leu/euro îşi continuă ascensiunea şi revine peste 4,92 lei/euro 

Cursul de schimb leu/euro a continuat ieri să crească, revenind peste nivelul de 

4,92 lei/euro, dar menţinându-se sub maximul istoric din martie. 
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În această săptămână cursul a fost pe o pantă ascendentă, după o serie de scăderi 

înregistrate în ultimele două şedinţe de tranzacţionare de săptămâna trecută. 

Cotaţia de referinţă anunţată ieri la prânz de BNR a urcat până la 4,9228 lei/euro. 

Faţă de cotaţia de miercuri, cursul a crescut ieri cu 0,12%. 

Piaţa valutară a fost fluctuantă în primul trimestru din acest an, martie aducând o 

accentuare a deprecierii monedei naţionale, cursul leu/euro depăşind maxim istoric 

după maxim istoric. 

Leul a cumulat în T1/2020 o depreciere de 1,14% faţă de euro, comparativ cu 

nivelul de la sfârşitul anului 2020. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Ministerul de Finanţe a împrumutat 1 mld. lei de la bănci prin două 

emisiuni de titluri de stat, la dobânzi de 3,02% şi 1,91% pe an 

Ministerul de Finanţe a redeschis joi două emisiuni de titluri scadente în aprilie 

2022 şi octombrie 2030, şi s-a împrumutat cu 499,9 milioane lei, respectiv 500 

milioane lei, la costuri medii anuale de 1,91%, respectiv 3,02%. 

Astfel, pentru licitaţia de titluri de stat scadentă în aprilie 2022, statul s-a 

împrumutat cu 499,9 mil. lei faţă de nivelul de 500 mil. lei programat, din care 

suma oferită de bănci în nume şi cont propriu s-a ridicat la 412,9 mil. lei, şi 65 mil. 

lei în contul clienţilor. 

Ofertele necompetitive au fost de 22,09 mil. lei. 

În licitaţia de titluri de stat scadentă în octombrie 2030, statul s-a împrumutat cu 

500 mil. lei în linie cu nivelul programat, volumul total al cererii ridicându-se la 

1,07 mld. lei, din care ofertele competitive au fost de 1,02 mld. lei, iar cele 

necompetitive au atins nivelul de 53,1 mil. lei. 

Din valoarea nominală adjudecată de 500 mil. lei, suma oferiă de bănci în nume şi 

cont propriu s-a ridicat la 446,8 mil. lei, iar ofertele necompetitive au fost de 53,1 

mil. lei. 
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În aprilie, Ministerul de Finanţe a programat licitaţii pe piaţa internă de 4,5 

miliarde lei. 

În martie, administraţia s-a împrumutat pe piaţa internă cu 3 miliarde lei, cu 23% 

sub volumul programat, şi cu 230 milioane euro. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cum mai stau băncile cu capitalizarea: Băncile din România au ajuns la o 

solvabilitate de peste 23% în 2020, cea mai mare din ultimii 14 ani, mai mult 

decât dublă faţă de nivelul recomandat , având resurse să crediteze mai mult 

economia 

Ritmul mediu de creştere a creditării private totale a încetinit în 2020 în condiţiile 

efectelor nefavorabile aduse de criza coronavirusului, la 5,1% pentru întregul an, 

sub viteza medie de creştere a creditării din anul 2019, de 7,6%. 

Indicatorul de solvabilitate - un indicator important analizat de BNR, care arată cât 

de bine capitalizate sunt băncile de pe piaţa românească - a ajuns la sfârşitul anului 

2020 la 23,18%, mult peste minimul recomandat de 10%, ceea ce indică faptul că 

există în continuare spaţiu pentru ca băncile să intensifice creditarea economiei. 

Nivelul indicatorului de solvabilitate de la finalul lui 2020 a fost mai mare compa-

rativ cu cel din decembrie 2019, de 22%. 

La nivelul întregului sistem bancar, rata de solvabilitate, care arată capitalurile pro-

prii de care dispun băncile raportat la active ponderate în funcţie de risc, a fost 

peste nivelul de 20% pe parcursul întregului an 2020. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Cât de mult s-au îndatorat românii şi firmele în anul pandemic 2020: 

Datoria populaţiei a crescut cu 4,2% peste 35 mld. euro, iar ponderea 

îndatorării populaţiei în PIB a trecut de 16%. Datoriile companiilor: plus 

2,1%, peste 44,5 mld. euro 

 

2020 a fost primul an de scădere pentru creditele retail noi din ultimii 8 ani. 

Populaţia a luat în 2020 credite noi de consum şi ipotecare de 34,3 mld. lei, în 

scădere cu 7% faţă de 2019. Ipotecarele au crescut, dar creditele de consum au fost 

în declin. Pe palierul corporate, companiile au luat de la bănci în 2020 credite noi, 

în lei şi în euro, de 45,6 mld. lei, în creştere cu 5,6% faţă de 2019. 
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Ritmul îndatorării a încetinit în 2020 faţă de 2019, când avansul era în jur de 7% şi 

la nivelul îndatorării retail şi corporate ♦ Comparativ cu nivelul din 2008, dinainte 

de criza financiară şi economică, îndatorarea populaţiei a crescut cu 46,5% ♦ 

Ascensiunea îndatorării populaţiei a fost influenţată în ultimii ani de majorarea 

creditării bancare, în special ipotecare. 

Populaţia din România avea la sfârşitul anului trecut o îndatorare totală de peste 

170 mld. lei (35,1 mld. euro), mai mare cu 4,2% faţă de nivelul din 2019, în timp 

ce îndatorarea companiilor a făcut în anul pandemic 2020 un salt de doar 2,1% 

comparativ cu 2019, până la 215,3 mld. lei (44,5 mld. euro, după cum reiese din 

datele Băncii Naţionale. 

Practic, anul trecut îndatorarea populaţiei a crescut cu 6,8 mld. lei, iar datoria 

firmelor s-a majorat cu 4,4 mld. lei. 

Ascensiunea îndatorării populaţiei a fost influenţată în ultimii ani de majorarea 

creditării bancare (în special ipotecare), care reprezintă cea mai mare parte a 

îndatorării populaţiei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Isărescu, guvernatorul BNR: Păstrarea unui nivel adecvat al rezervelor 

internaţionale de către banca centrală fereşte ţara de crize cumplite. Privarea 

de acest drept lasă ţara în bătaia vânturilor 

Mugur Isărescu, guvernatorul BNR: În România, impactul economic iniţial al 

pandemiei a fost unul puternic, accentuând dezechilibrele existente, presiunile 

privind deprecierea monedei naţionale şi creşterea necesarului de lichiditate. 

Obiectivul imediat al BNR a fost să păstreze stabilitatea şi lichiditatea sistemului 

bancar, pentru buna funcţionare a finanţelor publice şi a economiei reale; 

concomitent, dozajul de măsuri a urmărit evitarea unei deprecieri excesive şi 

nenecesare a leului. 
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„Independenţa băncii centrale o înţeleg nu ca o izolare a sa într-un turn de fildeş, ci 

ca o conlucrare activă, în baza legii, cu autoritatea fiscală, cu guvernul. Iar 

independenţa băncii centrale presupune răspundere în faţa legii, a mandatului, a 

societăţii. Sau, ca să folosesc cuvintele lui Costache Negruzzi, banca centrală 

trebuie «să dea samă» pentru ceea ce face“, spune guvernatorul BNR. 

Independenţa băncii centrale în baza unui mandat clar este esenţială, iar un 

domeniu în care acest lucru este şi mai evident, pentru că se desfăşoară în 

competiţia de pe piaţa mondială, este administrarea rezervelor valutare, susţine 

Mugur Isărescu, guvernatorul BNR. 

„În principiu acestea asigură, în special în cazul economiilor emergente, resursele 

pentru depăşirea dezechilibrelor externe şi asigurarea unei relative stabilităţii 

cursului de schimb al monedei naţionale în jurul fundamentelor economice. 

Realocarea rezervelor pentru utilizare discreţionară şi monetizarea acestora 

erodează puternic aceste echilibre esenţiale, afectează semnificativ funcţionalitatea 

pieţelor şi credibilitatea băncii centrale şi a oricărui guvern, fiind în final, în 

detrimentul societăţii. Păstrarea şi administrarea unui nivel adecvat al rezervelor 

internaţionale, desfăşurate cu competenţă şi profesionalism de banca centrală, 

fereşte tara de crize cumplite; privarea de acest drept lasă ţara în bătaia vânturilor“, 

a explicat guvernatorul BNR într-o videoconferinţă organizată de Banca Naţională 

a Moldovei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Scad exporturile, cresc importurile. Nota de plată a comerțului exterior 

depășește 3 miliarde de euro în primele două luni 

Peste 3 miliarde de euro e diferența dintre sumele pe care le avem de achitat pentru 

importuri și cele obținute din exporturi, arată datele transmise vineri de Institutul 

Național de Statistică. În primele două luni exporturile românești au scăzut cu 

aproape 4% iar importurile au crescut marginal (0,2%) 

În luna perioada 1.I-28.II 2021, exporturile FOB au însumat 11192,2 milioane 

euro, iar importurile CIF au însumat 14262,2 milioane euro, mai arată INS. 
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Deficitul balanţei comerciale (FOB/CIF) în perioada 1.I-28.II 2021 a fost de 

3070,0 milioane euro, mai mare cu 455,9 milioane euro decât cel înregistrat în 

perioada 1.I-29.II 2020. 

În luna februarie 2021, exporturile FOB au însumat 5786,5 milioane euro, iar 

importurile CIF au însumat 7675,8 milioane euro, rezultând un deficit de 1889,3 

milioane euro. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Preşedintele interimar al ADR: Cartea electronică de identitate va putea 

integra semnătura electronică 

Cetăţenii care vor opta pentru cartea electronică de identitate (e-ID) vor putea 

încărca opţional în spaţiul ei de stocare semnătura electronică emisă de un furnizor 

de servicii de încredere din România, a transmis joi preşedintele interimar al 

Autorităţii pentru Digitalizarea României (ADR), Octavian Oprea. 

 

"Pentru cei care vor opta pentru folosirea ei, e-ID va oferi mai multe avantaje. Într-

un limbaj de IT-ist, cartea electronică de identitate este o piesă hardware care va 

conţine un spaţiu de stocare cu două partiţii, asemenea memoriei unui computer: 

prima partiţie (...) va avea încărcate datele biometrice ale cetăţeanului, iar cea de-a 

doua partiţie (...) va putea integra semnătura electronică calificată, emisă de un 

furnizor de servicii de încredere din România, pe care cetăţeanul o va putea încărca 

opţional", a scris Octavian Oprea, pe Facebook. 

 

Preşedintele interimar al ADR a precizat că, prin intermediul cărţii electronice, 

identitatea unui cetăţean va putea fi verificată unitar la nivelul Uniunii Europene. 

 

"Trecând de la hardware la software, identitatea va putea fi verificată unitar la 

nivelul Uniunii Europene prin nodul eIDAS, 'softul comun' de autentificare al 

Europei. Autoritatea pentru Digitalizarea României implementează proiectul 

Sistemul de Interoperabilitate Tehnologică cu Statele Membre UE, SITUE,  

 

https://www.facebook.com/oprea.octavian.3/posts/4096709723693311
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ale cărui obiective principale sunt tocmai construcţia nodului eIDAS pentru 

România şi interconectarea acestuia cu nodurile eIDAS ale celorlalte state membre 

şi cu furnizorii de identitate şi servicii electronice din România. Aşadar, instituţii 

publice din ţară şi din întreaga Uniune Europeană vor putea valida identitatea 

cetăţenilor europeni prin cartea de identitate electronică şi semnătura electronică 

calificată, pe baza nodului eIDAS. Acest nod va înlocui actualele proceduri şi 

sisteme de verificare ale datelor ataşate cărţii electronice de identitate obişnuite", a 

notat Oprea. 

 

Preşedintele interimar al ADR a adăugat că un alt proiect al instituţiei, platforma 

de identificare digitală PSCID, va facilita autentificarea cu telefonul mobil. 

 

"Un alt proiect al ADR va desăvârşi utilizarea cărţii electronice de identitate. 

Platforma de identificare digitală PSCID va fi poarta de acces şi primul punct de 

securizare a serviciilor electronice de e-guvernare. Identitatea electronică este 

fundaţia oricărei construcţii digitale. PSCID este în curs de implementare şi va 

funcţiona exact ca logarea cu Facebook sau Google. Prin LogincuPSCID, va fi 

nevoie de un singur click pentru accesarea oricărui serviciu public de e-guvernare. 

Odată cu implementarea PSCID, cartea electronică de identitate va putea fi folosită 

pentru autentificarea identităţii în platforma centralizată de identificare. Procedura 

de login cu telefonul mobil va fi foarte simplă: în momentul în care cetăţeanul va 

trebui să se autentifice, va putea apropia cartea electronică de identitate de spatele 

telefonului şi, prin protocolul de transfer de date NFC, identitatea sa va fi verificată 

instantaneu", a precizat acesta. 

 

Oprea a precizat că noul document electronic de identitate nu va fi obligatoriu. 

 

"Să lăsăm deoparte conspiraţiile - cartea electronică de identitate nu va fi 

obligatorie. Românii vor putea opta în continuare pentru o carte de identitate 

simplă, care însă va oferi puţine beneficii şi va obliga cetăţeanul să se lovească de 

multe din actualele bariere birocratice", a susţinut el.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Noul drum expres către podul Giurgiu-Ruse spre Bulgaria care ar trebui să 

fie gata anul acesta: „Va fi o premieră. Scăpăm de acea rușine de drum de 

până acum” 

Un nou drum expres se construiește lângă Giurgiu, o șosea nouă care ocolește 

orașul și ajunge direct în vama cu Bulgaria. Proiectul a început să capete contur, iar 

autoritățile vor să-l dea în circulație chiar în acest an, bazându-se pe angajamentul 

constructorului. Drumul reprezintă și o premieră, după cum a explicat ministrul 

Transporturilor, „un proiect pilot” pentru realizarea șoselelor din beton prin 

procese mecanizate la noi în țară. 

 

Asociația Construim România (ASCORO) a publicat un clip video realizat cu 

drona în care se observă cum noul drum de legătură cu Vama Giurgiu a început 

deja să capete contur. 

 

„La 6 luni de la ordinul de începere a lucrărilor de execuție, antreprenorul austriac 

a realizat un progres fizic de 10% din lucrări”, scrie Asociația. 

 

„Cu o lungime de 5.72 de kilometri, acest drum de legătura va ajuta la ocolirea 

orașului Giurgiu pentru a ajunge în Vama Giurgiu. Mai mult, chiar și în aceste 

vremuri de pandemie, tirurile care așteaptă intrarea în țara vecină staționează pe 

kilometri întregi în orașul Giurgiu. Noul drum de legătura va elibera orașul de o 

parte a traficului greu și va scurta timpul de deplasare dintre vamă și DN5 pe 

relația cu capitala. Dacă antreprenorul se va mobiliza bine, ar avea șanse să 

finalizeze lucrările până la finele acestui an”, mai notează ASCORO. 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, explica recent că noul drum va fi unul 

expres și va fi realizat din beton. 

 

„Avem un proiect de care eu sunt foarte mândru că îl facem. La intrarea dinspre 

Bulgaria, la Giurgiu, ne vom urca pe un drum nou, un drum expres, ca o autostradă 

de 6 kilometri, care ocolește complet Giurgiu și ne scoate în DN5 la nord de oraș. 

Este un drum cu patru benzi, cu separare pe mijloc, realizat din beton. E o premieră 

după experimentul eșuat din anii '90 București-Fundulea. Soluția de atunci a dat 

greș. A fost un exemplu de așa NU”, a explicat ministrul Drulă. 
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„Acum CNAIR s-a gândit bine să înceapă cu un proiect micuț, un proiect pilot, 

pentru că astfel de drumuri și autostrăzi din beton se fac că în multe alte țări și 

există analize că pe un ciclu de costuri, pe durata de viață a drumului, devine mult 

mai ieftin. Lângă Giurgiu se va lucra mecanizat de către o firmă austriacă ce a mai 

făcut în România piste de aterizare din beton, deci ar trebui să iasă totul brici”, a 

declarat Drulă. 

 

„Scăpăm de acea rușine de drum până când intrăm în Vamă. Firma austriacă a 

promis că-l livrează la finalul anului”, a mai spus ministrul. 

Drumul de legătură se desprinde din DN 5, la km 56+197, printr-o intersecție 

giratorie și se continuă spre sud, intersectându-se cu DN 5 și DJ 507, printr-un alt 

sens giratoriu la km 62+404. Drumul ajunge în sensul giratoriu de la punctul vamal 

prin Strada Unirii, aceasta urmând a fi reabilitată la 2 benzi pe sens, cu aceeași 

structură ca a variantei ocolitoare. 

Drum de legătură DN5 - Vama Giurgiu 

 

Lungime: 5,72 km 

Constructor: PORR Construct 

Valoare: 107 mil lei. fără TVA 

Contract semnat în: 19.11.2019 (proiectare și execuție) 

Lucrări începute: 21 octombrie 2020 

Termen contractual: Q4 2022 

Finalizare posibilă: Q4 2021 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Doar 15% din farmacisti vor sa se implice in testarea antigen. Ce spun 

reprezentantii farmaciilor independente despre proiectul Ministerului 

Sanatatii 

Doar 15% din farmacisti si-au exprimat dorinta de a face testare COVID-19 in 

farmacii, 70% au raspuns ferm ca nu isi doresc sa se implice iar 15% iau in calcul 

posibilitatea de a face aceste teste. 
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"Sunt cateva lucruri care trebuie puse la punct. Au venit propuneri aplecate din 

partea colegilor din tara. Pe de-o parte, cum sa se faca aceasta testare: daca intr-o 

cabina sau intr-un cort in fata farmaciei sau la geam, asa cum se practica in 

Austria. Acestea au fost cele trei propuneri ale noastre, urmeaza sa vedem care 

dintre ele vor fi incluse in ordinul final si care nu", a explicat pentru Ziare.com 

profesorul Dumitru Lupuliasa, presedintele Colegiului Farmacistilor din Romania. 

 

Farmacistul sustine ca sunt inca multe semne de intrebare legate de testarea 

COVID-19 in farmacii la care nu s-a primit inca un raspuns. Iar asta in conditiile in 

care, teoretic, testarea ar trebui sa debuteze saptamana viitoare, conform 

secretarului de stat in Ministerul Sanatatii, Andreea Moldovan. 

Fara materiale de protectie gratuite pentru farmacisti 

 

Desi Ministerul Sanatatii spune ca va da kituri gratuite farmacistilor, acestia nu stiu 

inca in ce conditii ar putea beneficia de ele. In plus, farmacistii care si-ar dori sa se 

implice in proiect nu ar beneficia nici de materiale sanitare de protectie, cu toate ca 

ar face un serviciu pentru populatie. 

 

"Atunci cand e vorba de plata lucrurile se complica", a explicat profesorul 

Lupuliasa. Potrivit acestuia, o plata pe serviciu - adica per testare facuta - ar creste 

procentul de 15% de farmacisti interesati sa se implice la 40%. 

 

"Nu ne asteptam la alt procent pentru ca am mai facut un sondaj in 2018 in legatura 

cu vaccinarea in farmacii, si raspundurile au fost cam aceleasi. In ceea ce priveste 

farmaciile de lant, n-as spune ca ele ar putea sa amenajeze mai usor spatiul pentru 

testare, exista aceasta temere din partea colegilor care lucreaza in farmaciile 

independente, dar macar sa vedem ca 10% din totalul farmaciilor sunt dispuse sa 

faca serviciul asta. Cred ca ar fi in sprijinul populatiei si in cel al autoritatilor", a 

completat presedintele Colegiului Farmacistilor din Romania. 

https://ziare.com/social/stiri-sociale/testarea-covid-19-in-farmacii-va-deveni-legala-1669709
https://ziare.com/social/stiri-sociale/%3Cb%3Ehttps:/ziare.com/social/stiri-sociale/testare-covid-farmacii-sapatamana-1671710%3C/b%3E
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Proiect de lege facut pe repede inainte 

 

La randul sau, presedintele Asociatiei Farmaciilor Independente "Ethica", Cristina 

Pavel, a explicat pentru Ziare.com ca proiectul de lege a fost facut pe repede 

inainte, fara o ampla consultare, asa cum ar fi fost necesar. 

 

"Este dificil sa asiguri niste fluxuri de lucru separate astfel incat sa nu ii pui in 

pericol pe ceilalti pacienti sau personalul farmaciei pentru ca sa testezi si sa revii 

apoi pe fluxul de eliberare e o alta problema care trebuie luata in considerare. 

Presupune decontaminare pe care nu poti sa o faci daca ai un pacient care este 

pozitiv la testare. Farmaciile, in momentul acesta, nu au infrastructura pregatita 

pentru a efectua testarea astfel incat ea sa se poata realiza in conditii de siguranta 

pentru tot ce inseamna munca din farmacie: pacienti, procedura si personal de 

specialitate", a explicat farmacista. 

Testarea in farmacii in Germania sau Franta, din banii statului 

 

Potrivit acesteia, intentia autoritatilor este aceea de a controla rezultatele 

autotestarii. "Cu totii ne dorim ca acest proces sa duca la rezultate maxime cu un 

minim de riscuri pentru toti. Si poate ca in sensul asta ar fi fost mai oportuna 

realizarea unui proiect pilot, pentru a identifica daca se justifica sau nu", a declarat 

farmacista Cristina Pavel. 

 

In ceea ce priveste farmaciile independente, acestea isi pun problema investitiilor 

pe care ar trebui sa le faca pentru a fi capabile sa intre intr-un astfel de proces de 

testare. 

 

"Ceilalti pacienti ar putea avea rezerve in a mai veni la farmacie daca se desfasoara 

testare pentru persoanele suspecte de COVID. Trebuie sa privim problema din 

toate punctele de vedere. In plus, Ministerul nu a vorbit de un cost minim", a 

punctat farmacista, adaugand ca testarea COVID-19 se face in farmaciile din 

Germania sau Franta dar acolo costul testelor e suportat de casele de asigurari, ceea 

ce face ca si adresabilitatea sa fie mai mare. 

(Sursa: ziare.com) 

https://ziare.com/social/stiri-sociale/ce-presupune-testarea-cu-antigen-in-farmacii-1672047
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 Ministrul de Interne, după o întâlnire cu șeful OMS Europa: 'Vom continua 

să acționăm pentru eliminarea treptată a restricţiilor' 

Ministrul Afacerilor Interne, Lucian Bode, a transmis, joi, în cadrul unei întâlniri 

cu o delegaţie a Organizaţiei Mondiale a Sănătăţii (OMS), că pe măsură ce 

restricţiile vor fi eliminate este foarte important ca acţiunile viitoare să se 

concentreze pe reconstrucţia sistemelor publice afectate de pandemie şi pe 

"implementarea lecţiilor învăţate", arată Agerpres. 

"Le-am transmis reprezentanţilor OMS mulţumiri şi aprecieri pentru rolul avut în 

consolidarea răspunsului şi gestionarea crizei pandemice. Totodată, i-am asigurat 

că România va rămâne un partener activ şi de încredere în lupta globală împotriva 

răspândirii COVID-19. Vom continua să acţionăm şi să ne coordonăm la nivel 

internaţional cu alte state şi organizaţii internaţionale pentru gestionarea 

pandemiei, a campaniei de vaccinare, respectiv pentru eliminarea treptată a 

restricţiilor şi revenirea la normalitate", scrie Bode pe pagina sa de Facebook. 

El adaugă că, în cadrul discuţiilor avute, a evidenţiat faptul că trebuie să se 

dezvolte cooperarea la nivel internaţional în ceea ce priveşte combaterea pandemiei 

şi a efectelor ei, deoarece cooperarea este vitală pentru rezilienţa sistemelor 

publice. 

Lucian Bode, alături de secretarul de stat Raed Arafat, a avut o întâlnire, joi, cu o 

delegaţie a OMS, formată din dr. Hans Kluge, director regional al OMS pentru 

Europa, dr. Miljana Grbic, şef al biroului OMS pentru România şi Oxana Domenti, 

reprezentant al OMS la Uniunea Europeană. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Prefectura Capitalei: Ghid de bune practici pentru evitarea aglomerației în 

magazine 

Prefectura Capitalei a ajuns la un acord cu reprezentanții comercianților asupra 

măsurilor pe care aceștia trebuie să le aplice în perioada următoare pentru a evita 

aglomerația în magazine. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/lucian-bode_5160.html
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Comercianții din București trebuie să afișeze la intrare numărul maxim de clienți 

care pot fi prezenți simultan în incintă, ca să poată fi asigurată distanțarea fizică. 

Administratorii spațiilor comerciale decid ce metodă folosesc pentru a număra 

cumpărătorii: fie limitează numărul de coșuri, fie asigură contorizare electronică 

sau mecanică. Și au obligația să oprească accesul clienților atunci când s-a atins 

limita maximă. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministrul Sănătății: Se modifică regulile de acces al preoților și 

aparținătorilor la pacienții internați cu coronavirus. Se modifică normele 

pentru înmormântări 

Ministrul Sănătății a anunțat modificarea ordinului ce reglementează felul în care 

reprezentanții cultelor au acces la pacienții internați în spital cu COVID-19 și 

modul în care sunt organizate înmormântările. "Credem că e bine ca pacienții care 

au nevoie de susținere să o primească atât din partea reprezentanților cultelor, cât și 

din partea unui aparținător. Asta trebuie să se facă în condiții de siguranță", a 

declarat Vlad Voiculescu. În privința numărului de persoane care pot lua parte la o 

înmormântare, ministrul a precizat că rămân valabile aceleași reglementări ca la 

adunările publice. 

"Ordinul de ministru este în lucru în acest moment, cel târziu mâine va fi semnat, 

va conține de asemenea toate modificările care au fost solicitate de către 

reprezentanții cultelor", a declarat Vlad Voiculescu. 

Ordinul va conține și câteva reglementări pe care Ministerul Sănătății le consideră 

necesare. 

"Vorbim despre măsuri de protecție - în special despre asta este vorba - și, după 

cum vă închipuiți, despre asta a fost vorba dintotdeauna, despre un ordin din aprilie 

2020, deci o reglementare valabilă de mai bine de un an de zile, e vorba de 

protejarea sănătății oamenilor, și anume a celor care sunt implicați direct în tot ce 

se întâmplă înainte de o înmormântare și în timpul înmormântării", a precizat 

Voiculescu. 
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"Toate solicitările cultelor vor fi incluse în noua formă a ordinului și vor fi, de 

asemenea, câteva lucruri reglementate la nivel de reguli care trebuie respectate", a 

adăugat el. 

"Vorbim despre accesul preotului în spital, respectiv al pastorului în spital la 

pacienții care au nevoie. De asemenea, în plus față de solicitările cultelor, avem în 

vedere lucrul ăsta și față de aparținători, cu respectarea unor reguli foarte stricte. 

Credem că e bine ca pacienții care au nevoie de susținere să o primească atât din 

partea reprezentanților cultelor, cât și din partea unui aparținător. Asta trebuie să se 

facă în condiții de siguranță. Mai departe, pentru cei care vor să-și ia adio de la cei 

dragi, încercăm să facem în așa fel încât, în condiții de siguranță, acest lucru să fie 

posibil", a subliniat ministrul, răspunzând întrebărilor adresate de jurnaliști. 

Potrivit ministrului, sicriul va rămâne sigilat. În privința numărului persoanelor 

care pot lua parte la o înmormântare, Vlad Voiculescu a precizat că rămân valabile 

aceleași reglementări ca la adunările publice. 

Ordinul de ministru privind aspectele discutate cu reprezentanții cultelor va fi 

semnat mâine. Cel târziu luni acesta va intra în vigoare, după publicarea în 

Monitorul oficial. 

"Nu spune nicăieri într-un ordin de ministru că oamenii nu ar trebui să fie 

îmbrăcați", a subliniat oficialul, la insistențele presei. "Dacă nu s-a respectat 

undeva, este din pricina unei lipse de bun simț elementar", a adăugat el. Ulterior, la 

insistențele jurnaliștilor, ministru a revenit și a completat: "Dacă cei de la pompe 

funebre au înmormântat oameni fără să respecte legea, atunci da, au făcut acest 

lucru de capul lor și nu are nimeni din acest minister de ce să-și ceară scuze pentru 

lucrul acesta". 

"Ceea ce reglementăm prin noua formă a ordinului este ca acest lucru să poată să 

fie verificat de către familie. Repet, e vorba de o verificare care e reglementată în 

plus acum", a subliniat el. 

Mai târziu, Vlad Voiculescu și-a cerut scuze pe Facebook pentru că ar fi preluat "o 

informație parțial greșită în dialogul cu reporterii".  

 

https://www.facebook.com/VladVoiculescu.ro/
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"Într-adevăr, așa cum mai mulți reporteri au semnalat, o parte a celor decedați - și 

anume cei autopsiați (!) - conform vechiului ordin de ministru, persoanele decedate 

în urma infecției cu SARS-CoV-2 “se igienizează, dar nu se efectuează asupra lor 

manopere de cosmetizare și nici nu se îmbracă, înainte de a fi introduse în sac.” 

Majoritatea covârșitoare a persoanelor decedate infectate cu SARS-CoV-2 nu au 

fost autopsiate. Este de altfel o reglementare din data de 6 aprilie 2020 pe care nu o 

voi comenta ci o voi modifica în cursul zilei de astăzi", a scris Voiculescu. 

Acum, persoanele decedate din cauza COVID trebuie înmormântate în cel mai 

scurt timp posibil, în sicriu sigilat. La slujbă pot participa doar rudele de gradul 1 și 

2, cu avizul DSP. 

Reprezentanții Bisericii Ortodoxe Române consideră că actualele prevederi, 

concepute sub presiunea izbucnirii epidemiei și a necunoscutului, sunt "draconice" 

și sunt de părere că legea trebuie modificată, deoarece nu "mai are nicio rațiune". 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Valeriu Gheorghiță: Nicio tromboză în România din aproape 400.000 de 

vaccinați cu serul produs de AstraZeneca 

Valeriu Gheorghiță, coordonatorul campaniei naționale de vaccinare a explicat de 

ce este recomandat ca persoanele care s-au vaccinat să poarte în continuare mască. 

Foto: Inquam Photos / Octav Ganea 

Aproape 400.000 de români s-au vaccinat până acum cu vaccinul anti-Covid 

produs de firma AstraZeneca, iar niciunul dintre aceștia nu a suferit până acum 

tromboze, a spus coordonatorul campaniei de vaccinare, medicul militar Valeriu 

Gheorghiță, într-o intervenție telefonică la Jurnalul de Seară de la Digi24. 

Gheorghiță le recomandă celor care au fost imunizați cu prima doză de 

AstraZeneca să facă și rapelul dacă nu au suferit un eveniment trombotic sau șoc 

anafilactic. 

„Noi nu avem reacții, evenimente trombotice raportate. Nu avem în România 

cazuri de tromboză cauzată de vaccinul de la AstraZeneca. (...) Noi trebuie, de 

asemenea, să luăm în calcul nu doar datele din România, ci datele de la nivel 

european, care sunt mult mai reprezentative.  
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Vorbim de peste 34 de milioane de persoane vaccinate în Marea Britanie și Europa 

și au fost raportate și analizate în detaliu circa 222 de cazuri de asemenea 

evenimente trombotice. 

Cred că este important, de asemenea, să înțelegem că frecvența evenimentelor 

trombotice nu este, în general, mai crescută decât ce se regăsește în populația 

generală nevaccinată, dar, într-adevăr, strict pe aceste localizări particulare – 

tromboze de sinus venos cerebral, tromboze de circulație venoasă abdominală – 

există acest semnal că avem o frecvență ușor mai crescută față de ceea ce se 

regăsește în populația generală și oamenii, de fapt, trebuie să fie informați de acele 

semne de alarmă”, a explicat medicul. 

Gheorghiță a spus, de asemenea, că sunt puține persoane în România care au fost 

vaccinate și cu doza de rapel, urmând ca majoritatea acestor doze să fie 

administrate începând cu 14 aprilie. 

„Sunt foarte puține persoane, vorbim despre câteva zeci care au făcut deja cea de-a 

doua doză. În acest interval, între 4 și 8 săptămâni. Reamintesc faptul că demararea 

celei de-a doua doze se va efectua după data de 14 aprilie, când se împlinesc 8 

săptămâni de la momentul administrării primelor doze în România. 

Majoritatea (celor care au făcut prima doză cu AstraZeneca, adică 392.255 de 

persoane – n.r.), peste 60%, sunt femei, ceea ce corespunde cu ceea ce se întâmplă 

și la nivel european sau cel puțin acestea sunt datele preliminare. Tocmai de aceea 

nu putem spune că femeile au un risc mai crescut comparativ cu bărbații”, a spus 

Valeriu Gheorghiță. 

Potrivit coordonatorului CNCAV, datele medicale actuale susțin că după cea de-a 

doua doză nu se anticipează o reacție. 

Întrebat dacă le recomandă românilor care s-au vaccinat deja cu prima doză să facă 

rapelul, răspunsul lui Gheorghiță a fost: „Categoric”, cu condiția să nu fi suferit, 

după prima doză un eveniment trombotic sau șoc anafilactic. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Vaccinul anti Covid AstraZeneca se administrează cu limită de vârstă în 

multe țări europene. Miniștrii sănătății din UE nu au ajuns la o concluzie 

Belgia şi Italia se alătură ţărilor care limitează la maximum 60 de ani vârsta până la 

care se poate administra vaccinul anti Covid AstraZeneca. În reuniunea de urgenţă 

de azi noapte, miniştrii sănătăţii din Uniunea Europeană nu au reuşit să ajungă la o 

concluzie privind vârsta adecvată administrării serului produs de britanici şi 

suedezi. 

Majoritatea statelor europene au impus restricții privind vârsta de administrare a 

vaccinului AstraZeneca înainte ca Agenția Europeană a Medicamentului să dea 

undă verde în continuare vaccinului în ciuda cazurilor de tromboembolii 

înregistrate. 

Germania, de exemplu, nu mai folosește acest ser la persoanele care nu au împlinit 

60 de ani. În Olanda peste 60, Finlanda și Suedia peste 65. 

În Franța, limita de vârstă este de 55 de ani. Controversele în jurul acestui vaccin 

fac însă ca centrele de imunizare de la Paris să fie goale, iar programările la 

AstraZeneca din farmacii se anulează. 

Spania se alătură și ea țărilor care vor folosi AstraZeneca doar pentru populația 

trecută de 60 de ani, deși până acum lucrurile stăteau exact invers. Dar, 

deocamdată, a suspendat folosirea serului. 

Comitetul britanic pentru supravegherea vaccinării anti-covid a recomandat 

utilizarea vaccinului la persoanele cu vârstă peste 30 de ani. 

În Bulgaria, în schimb, unde rata de vaccinare este foarte mică, imunizarea cu 

AstraZeneca va continua cu precauție, în special la femeile sub 60 de ani. În plus, 

persoanele cu risc mare de formare a cheagurilor de sânge nu vor fi imunizate cu 

acest ser. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 STUDIU Transporturile și turismul, cele mai afectate de pandemia COVID-

19 / Cum s-a schimbat comportamentul de călătorie și care sunt cele trei 

scenarii luate în calcul pentru redresarea acestor sectoare 

Comisia pentru transport și turism (TRAN) din Parlamentul European a solicitat un 

studiu privind impactul pandemiei COVID-19 asupra sectorului de transport și al 

turismului în Uniunea Europeană, analizând trei scenarii de revenire. Studiul arată 

că pandemia COVID-19 a afectat grav transporturile și turismul UE în 2020, atât 

cu impact direct asupra veniturilor industriilor, cât și indirect, prin schimbarea 

modelelor de mobilitate și turism. 

Țările și regiunile dependente de turism sunt cele mai afectate, ducând în unele 

zone la pierderea a 40% din locurile de muncă, arată studiul consultat de G4Media. 

Modelele de mobilitate și cumpărături în zonele urbane s-au adaptat restricțiilor de 

călătorie impuse de guverne prin creșterea mersului pe jos sau cu bicicleta, a 

călătoriilor cu mașina și a cumpărăturilor online, în detrimentul transportului 

public. 

Călătoriile pe calea ferată, croazierele și zborurile au avut de suferit de pe urma 

scăderii cu 70% a cererii de turism internațional, ducând la pierderi de venituri și 

de locuri de muncă, inclusiv în sectoarele care depind de acestea, de exemplu, 

sectoarele industrial și retail. 

Cel mai puțin de suferit a avut transportul de mărfuri, cu o reducere între 20% 

și 30%, dar ar putea afectat pe viitor dacă economia este în recesiune, avertizează 

studiul comandat de Comisia TRAN. 

Cum au fost afectate transporturile 

Cererea de transport feroviar a fost redusă din cauza măsurilor restrictive introduse 

de autoritățile naționale și de sfatul de a nu călători. 

O comparație între al doilea trimestru al anului 2019 și cel din anul 2020, realizată 

de Eurostat, arată că numărul de călători pe calea ferată a fost mai mic cu cel 

puțin jumătate în majoritatea statelor membre. 
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Irlanda a prezentat cea mai mare scădere a pasagerilor feroviari (94%), urmată de 

Franța, Spania, Luxemburg (78%) și Italia (77%). Olanda a fost o excepție, 

deoarece cifrele arată că transportul pe calea ferată a rămas relativ stabil (0,2%). 

Volumul internațional de călători pe calea ferată a scăzut cu aproape 100% 

pentru toți operatorii. 

Transportul maritim și traficul portuar au fost afectate de reducerea comerțului cu 

China la începutul pandemiei, dar prezintă semne de revenire. 

Industria aviatică a primit o lovitură severă. Pierderile de venituri în Europa în 

primele trei trimestru din 2020, comparativ cu anul precedent, se ridică la 63 

miliarde de euro. Eurocontrol prezice o pierderea totală de 140 de miliarde de euro 

pentru companiile aeriene, aeroporturile și furnizorii de servicii de navigație 

aeriană din Europa în 2020. 

Printre companiile aeriene care au primit sprijin financiar se numără KLM 

(3,4 miliarde de euro), Air France (7 miliarde de euro), Lufthansa (9 miliarde 

de euro), Iberia (10 miliarde de euro), Tarom (19,3 milioane de euro). 

Cum a fost afectat turismul 

Sosirile de turiști în Europa, în 2020, au scăzut cu 68% față de anul anterior. 

Turismul în interiorul UE a suferit, de asemenea, călătoriile în destinații populare, 

cum ar fi Franța, Germania și Olanda, au fost de doar 40% față de nivelul din 2019. 

În privința turismului intern, studiul notează că se așteaptă ca acesta să se redreseze 

în 2021, în timp ce turismul internațional va avea o revenire mai lentă, până în 

2025. 

Nicio altă criză nu a avut până acum un astfel de impact asupra industriei 

turismului, notează studiul. 

World Travel & Tourism Council avertizează că pandemia COVID-19 pune și va 

pune în pericol peste 60% din locurile de muncă legate de turism în UE în 2020. 
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Așteptările sunt că va urma un val de șomaj în industria turismului în 2021 și 

probabil și în 2022. 

UE găzduiește 2,4 milioane de afaceri de turism, dintre care 90% sunt mici și 

mijlocii și care sunt deosebit de vulnerabile. 

Previziunile Organizației Mondiale a Turismului (OMT) sunt că revenirea 

industriei turismului la situația de dinainte de pandemie ar putea avea loc în 2025. 

Turismul internațional s-a prăbușit în 2020. La începutul anului, înainte de 

izbucnirea pandemiei, prognozele pentru turismul din Europa au prezis o creștere a 

sosirilor internaționale (3% și 4%). În aprilie 2020, OMT a prognozat trei scenarii 

pentru turismul internațional în 2020: 1) o scădere de 58% a sosirilor de turiști 

internaționali, 2) o scădere de 70% și 3) o scădere de 78%. 

Estimările OECD, publicate la sfârșitul lunii octombrie 2020, sunt și mai 

pesimiste, sosirile de turiști internaționali urmând să scadă cu 80% în 2020. 

Turismul în interiorul UE a fost, de asemenea, puternic afectat de pandemie și de 

lipsa unui protocol comun și coordonat pentru restricțiile de călătorie. 

Ratele de ocupare a hotelurilor în Europa au fost de 26,5% în iulie 2020, ceea 

ce reprezintă o scădere de 66,4% comparativ cu aceeași lună a anului 

precedent. 

Studiul arată că principalul motor al turismului în 2020 a fost cererea internă, 

călătoriile în interiorul frontierelor proprii. 

Una dintre consecințele cele mai probabile ale acestei crize va fi consolidarea 

turismului de proximitate, ceea ce înseamnă vizitarea locurilor de lângă casă. 

Turistii post-criză vor alege probabil să călătorească către destinații mai apropiate 

de locul de reședință, considerate „mai puțin riscante” de mulți potențiali turiști. 

Rata medie de ocupare a hotelurilor în Europa în al treilea trimestru (iulie, august 

și septembrie) din 2020 a fost de doar 39%. 

În ceea ce privește operatorii de turism, studiul notează că unul dintre cei mai mari 

operatori turistici – TUI – a raportat o scădere de 98% a veniturilor în al doilea 

trimestru al anului 2020. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 9 aprilie 2021 39 

 

Booking.com a raportat o scădere cu 87% a numărului de nopți rezervate în al 

doilea trimestru al anului 2020. 

Trei scenarii luate în calcul pentru a stabili măsuri de revenire pe termen lung 

pentru transporturi și turism 

Studiul comandat de Comisia TRAN analizează și evoluțiile și tendințe în cele 

două sectoare, care ar trebui să devină mai durabile și mai rezistente. 

Cele mai recente sondaje privind preocupările consumatorilor în timpul pandemiei 

COVID-19 arată că intenția de a desfășura activități în afara casei variază în 

funcție de țară. Majoritatea respondenților optează pentru mersul pe jos, mersul cu 

bicicleta sau folosirea mașinii  private și evitarea locurilor aglomerate. 

Scenariul 1: o revenire la situația pre-COVID-19 

Acest scenariu este mai probabil dacă infecțiile cu SARS-COV-2 vor fi eradicate 

aproape în totalitate odată cu vaccinarea. 

Scenariul 2: obiceiurile dezvoltate în perioada de pandemie predomină – 

călătoriile sunt mai puține și mai scurte, cererea de transport privat crește, sectorul 

de transport aerian de călători ar putea avea o oarecare redresare, în timp ce în 

transportul feroviar ar fi mai accentuată. 

Scenariul 3: sectorul transporturilor se reconstruiește mai durabil și mai rezistent 

În acest caz, ar trebui luate în calcul schimbările de comportament ale 

consumatorilor, care vor continua telemunca sau vor avea program flexibil de 

muncă, creșterea comerțului electronic, care duce la mai puține ieșiri pentru 

cumpărături, de exemplu, pentru produse alimentare, 

Telemunca și programul de lucru flexibil ar putea influența, totodată, alegerile 

privind reședința și locul de muncă, diminuând tendința spre extinderea urbană 

care a fost observată în ultimii ani, arată studiul. 
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Și în cazul sectorului turistic sunt trei scenarii. 

Scenariul 1: Turismul revine la situația pre-COVID-19 

Vaccinarea va favoriza călătoria oamenilor – mai întâi pe plan intern, apoi pe plan 

internațional, arată studiul, care atrage atenția că polițele de asigurare vor fi cu 

siguranță condiție sine qua non pentru a călători. 

Scenariul 2: Turismul folosește criza ca un catalizator pentru schimbare și se 

reconstruiește mai rezistent. 

Transformarea industriei către un turism mai ecologic, mai inteligent (digital) și 

mai incluziv constituie al doilea scenariu. 

Scenariul 3: Turismul rămâne la o rată scăzută, revenirea fiind de durată. 

În acest scenariu, turismul intern va rămâne popular pe termen lung, iar călătoriile 

în străinătate vor fi reduse semnificativ. În majoritatea cazurilor, călătoriile de 

afaceri vor fi înlocuite de întâlniri virtuale prin utilizarea noilor tehnologii. 

Numărul de companii de turism și locurile de muncă în sector vor scădea 

semnificativ. Efectul este că, pe măsură ce mai puțini actori turistici concurează pe 

piață, prețul produselor turistice va crește. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 


